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There have also been substantial increases in operating 
costs. Particle board mills in Canada tended to be operat
ing at 60 per cent of capacity, the softwood-plywood mills 
in the west at about 85 per cent in March, and we have also 
had some difficulty with freight rates, which have been 
increasing as you know.

Just recently, over the past two or three months, there 
has been some minor improvement in prices for lumber, 
for construction grade plywood and for particle board. 
This can be attributed mainly to the increased housing 
starts and perhaps, even more particularly, to some 
buying by construction firms in the United States and in 
Canada of material to replenish their inventories in expec
tation of a higher rate of construction activity. If that 
higher rate of housing starts is maintained then we would 
hope that these price increases would continue; but it is 
too early to say yet whether that will in fact materialize.

The difficulty with the hardwood-plywood industry in 
western Quebec really comes from the fact that the mills 
are small, there is a shortage of appropriate core stock to 
put in the plywood and there is some indication that the 
plants are not as well located now as they might be in 
relation to the present availability of raw material. This 
has been the problem in the western Quebec region, sir.

The Chairman: It is not the problem with CIP, though?
Mr. Midwinter: No, sir.
The Chairman: If they are lacking raw materials, I do not 

know who has any.
Mr. Midwinter: I wanted to cover this point. There is a 

point about markets as well. I have made that point. I want 
to return to that.

There is a problem here, certainly, of rationalization. We 
heard, earlier, a discussion of rationalization, and certain
ly this is an area where there is a need for rationalization. 
The Department of Industry, Trade and Commerce did 
carry out a technical study of the hardwood-plywood 
industry some time ago and this was made available to 
producers as a guide to them to improve their manage
ment techniques and improve their capability to produce 
efficiently. More work is certainly required in this area 
and we are trying to undertake this in close co-operation 
with the Department of Regional Economic Expansion.

This whole panel products area has been declared a 
sensitive industry and it is an area where, at this moment 
in time, we have a good deal of very close consultation 
with the Department of Regional Economic Expansion. On 
a number of occasions, they certainly have taken the 
advice of the technical experts in the Department of 
Industry, Trade and Commerce as to whether or not a 
project should go ahead.

I might also say that, just this week, the General Adjust
ments Assistance Board authorized us to proceed with a 
detailed examination for a restructuring proposal of a 
plywood producer.

A reason for difficulty on the market side is that, essen
tially, we have lost the decorative trade. The eastern ply
wood has traditionally been used for decorative use, 
decorative applications, and this has been largely lost, as 
was pointed out, to imported material from Japan, from 
Taiwan, from Korea, and also to the development of new 
materials in which other countries have led us in technolo
gy, in particle board, particularly, in the hardboard area.

[Interprétation]

fonctionner à 60 p. 100 de leur capacité, à l’ouest les usines 
de contre-plaqués et de laqués fonctionnaient en masse 
environ à 85 p. 100, et nous avons connu aussi des difficul
tés dans les taux de frets, qui sont allés en augmentant 
comme vous le savez.

Récemment, au cours des deux ou trois derniers mois, il 
y a eu une certaine amélioration des prix du bois de 
construction, du contre-plaqué destiné à la construction et 
des panneaux en copeaux pressés. Ceci doit être attribué 
en partie à l’augmentation du programme de logement et 
peut-être, même plus particulièrement, aux achats de 
matériaux menés par des sociétés de construction aux 
États-Unis et au Canada afin de compléter leur stock de 
fourniture dans l’espoir d’un taux plus élevé d’activités 
dans la construction. Et si le taux plus élevé est maintenu 
alors, nous espérons que les prix continueront d’augment
er; mais il est encore trop tôt pour dire si cela sera 
matérialisé dans les faits.

Les difficultés rencontrées dans l’industrie du bois de 
construction et de contre-plaqué dans le Québec occiden
tal, vient du fait que les usines sont petites, qu’il y a un 
manque des matériaux appropriés nécessaires au contre
plaqué et que les usines ne sont pas aussi bien situées 
qu’elles pourraient l’être par rapport au lieu de production 
des matériaux bruts. Tel est le problème dans la région du 
Québec occidental monsieur.

Le président: Ce n’est pourtant le problème avec CIP?
M. Midwinter: Non, monsieur.
Le président: S’ils leur manquent des matériaux bruts, je 

ne sais pas qui en possède.
M. Midwinter: Je voulais couvrir cette question. Il y a 

aussi une question à propos des marchés. Je l’ai mentionné 
et je voudrais y revenir.

Ici, le problème est certainement un problème de ratio
nalisation. Nous avons entendu auparavant une discussion 
à propos de la rationalisation, et assurément c’est un 
domaine dans lequel on a besoin de rationalisation. Il y a 
quelques temps le ministère de l’Industrie et du Commerce 
a mené une étude technique sur l’industrie du bois de 
construction et des contre-plaqués. Les résultats en furent 
communiqués aux producteurs afin de leur communiquer 
des moyens d’améliorer leur technique de direction et 
d’assurer une production plus efficace. Assurément il y a 
du travail à faire dans ce domaine et nous l’entreprenons 
en coopération étroite avec le ministère du Développement 
économique régional.

On a dit que ce domaine industriel était très sensible et à 
ce propos nous menons à l’heure actuelle des consultations 
très étroites avec le ministère du Développement économi
que régional. En de nombreuses occasions, ils ont tenu 
compte des conseils des experts technique du ministère de 
l’Industrie et du Commerce à propos de la validité ou non 
de leurs projets.

Je pourrais dire également que, il y a juste une semaine, 
nous avons reçu l’autorisation de la Commission générale 
d,aide à l’adaptation pour poursuivre l’examen détaillé 
d’une proposition visant à la restructuration de la produc
tion du contre-plaqué.

L’une des raisons des difficultés de la commercialisation 
vient, essentiellement, du fait que nous avons perdu le 
commerce des ensembles décoratifs. Le contre-plaqué pro
duit à l’Est a par tradition été utilisé à des fins décoratives, 
et ceci a été en grande partie perdu, comme on l’a indiqué, 
à cause des matériaux d’importation en provenance du


